
Els aiguamolls, tema principal del Congrés 
"Volem un Empordà apte per a tothom" 
Les jornades tingueren lloc a Castelló d'Empúries 

Sota l'organització de la Comissió 
11 de Setembre de Castelló d'Empú-
ries, dissabte i diumenge se celebrà 
l'anunciat Congrés titulat "Volem un 
Empordà apte per a tothom" i subti-
tulat "Jornades de debat per a un 
creixement harmònic de la nostra co-
marca". Aquestes jornades tingueren 
lloc a l'Asil Toribi Duran, de l'esmen-
tada població, amb una nodrida as-
sistència de públic, bona part del qual 
era de diferents llocs de les comar-
ques de Catalunya. 

PONÈNCIES D'ALBERT 
COMPTE, RAMON FOLCH 
I PERE FREIXES 

El Congrés s'encetà dissabte, a les 4 
de la tarda, amb una ponència d'Al-
bert Compte, catedràtic de l'Institut 
de Figueres, que fou llegida per Este-
ve Ripoll, membre de l'organització. 
Tractà de l'origen i la història dels ai-
guamolls i la seva transformació a 
través del temps, tot remarcant la 
inadmissible especulació en què es 
troba el patrimoni natural. A conti-
nuació, intervingué Ramon Folch i 
Camarassa, professor de la Facultat 
de Biològiques de la Universitat de 
Barcelona, el qual parlà de la proble-
màtica general de l'ecosistema i de la 
importància històrica dels darrers ai-
guamolls, i va fer esment de les alter-
natives del Parc Natural. En el debat, 
es va tractar de la importància quan-
titativa i qualitativa dels moviments 
migratoris de les aus, així com també 
dels serveis complementaris de l'es-
mentat parc. Abans d'iniciar-se 
aquest debat, es llegí un comunicat 
del GAP (Gabinet d'Assesorament 
Popular), fet per enginyers i geòlegs, 
on es denuncià l'imminent perill de les 
rodalies, en cas de construir-se la ur-
banització de Port-Llevant. La prime-
ra jornada del Congrés va cloure's 
amb una ponència presentada per Pe-
re Freixes, professor d'Història de 
l'Art del Centre Universitari de Giro-
na. Aquest insistí en la necessitat de 
revaloritzar el patrimoni històric-
artístic per un millor equilibri territo-
rial i de reformar els plànols d'orde-

nació territorial de les contrades em-
pordaneses. Durant el debat, hom 
parlà de la possible compatibilitat de 
la urbanització amb el Parc Natural, 
cosa, no obstant, que sembla un xic 
difícil. Cal remarcar que aquest debat 
provocà una forta tensió entre els as-
sistents. 

FRANCESC FERRER, 
ERNEST LLUCH i 
ENRIC SANCHEZ 

Pel que fa a la jornada de diumen-
ge, direm que hi prengueren part 
Francesc Ferrer, ex president de la 
Cambra de Comerç i Indústria de Gi-
rona i actual senador, el diputat Er-
nest Lluch, professor de la Facultat 
d'Econòmiques de la Universitat de 
Barcelona. El primer presentà la po-
nència titulada "Turisme, indústria, 
pagesia i ramaderia" i féu una clara 
exposició de la problemàtica general 
sobre el tema. En el debat, es plante-
jaren els problemes locals de tipus in-
dustrials, de nivell i qualitat de vida i 
es va fer esment del de la contamina-
ció del riu Muga. Es digué que calia 
crear indústries complementàries de 
l'agricultura. Ernest Lluch, per la se-
va banda, es referí a la urgent necessi-
tat que hi ha d'aturar les obres de 
Port Llevant i Fluvià-Marina, per tal 
de fer un estudi complert de les diver-

ses alternatives que ofereix la qüestió 
dels aiguamolls empordanesos, estudi 
que podria portar a terme la UNES-
CO. Per últim, Enric Sánchez parlà 
de la salinització de les aigües, en cas 
de fer-se els canals ara projectats de 
les urbanitzacions. 

Cal dir que, durant les jornades, 
hom llegí un manifest dels ocupants 
del aiguamolls de l'Empordà, on es fa 
saber que diumenge s'acabà l'ocupa-
ció que ha tingut una durada de cinc 
setmanes. També, en aquest manifest, 
es fa un balanç del que aquesta ha es-
tat i ha representat. 

ELS ESTUDIS SOBRE ELS 
AIGUAMOLLS 
CONTINUARAN 

La Comissió 11 de Setembre de 
Castelló d'Empúries, organitzadora 
d'aquest Congrés, al final féu públic 
un comunicat, on diu que la seva tas-
ca d'informació sobre la temàtica dels 
aiguamolls no s'ha pas acabat aqui, 
car s'ha de continuar amb estudis 
més exhaustius, i es compromet a fer-
ho, amb la col·laboració d'altres esta-
ments, alhora que s'ofereix per a do-
nar suport a totes les iniciatives que 
fora del seu àmbit es portin a terme, 
en aquest sentit. 

Jordi Gratacòs 

L'opinió del poble 

Conclusions del poble de Castelló d'Empúries, reunit en Grup de Treball, i 
llegides en els actes organitzats en defensa dels aiguamolls de l'Empordà: 

Com a conclusió, el poble de Castelló d'Empúries, que en definitiva és el més 
directament interessat per ara i per demà, creu que els problemes de l'ecologia 
i dels aiguamolls no poden ser considerats deslligats de les condicions econò-
miques, agrícoles, industrials i turístiques, i que falten estudis per a poder 
pronunciar-se sobre les conseqüències de la desaparició dels aiguamolls per la 
vida de la comarca. 

Aquestes converses només han fet aparèixer els problemes, i calen noves con-
verses i estudis abans de definir-se, i sens dubte la confecció d'un plà comarcal 
d'ordenació que equilibri els interessos ecològics amb els altres i permeti l'uti-
lització racional de tots els recursos naturals de la comarca. 


